
 
CDA-reactie op concept Wetsvoorstel Vermindering politieke ambtsdragers. 

 
Sinds haar oprichting heeft het CDA steeds geprobeerd goed in te spelen op nieuwe ontwikkelingen in 

de samenleving. Opnieuw staat Nederland voor grote uitdagingen en lastige keuzes. De visie van het 

CDA op de rol en plaats van de overheid binnen de samenleving biedt een uitstekende basis om 

adequate politieke antwoorden te geven op de vragen van onze tijd.  

Het CDA gelooft in de kracht van de samenleving en wil niet dat het eigen initiatief van burgers en 

bedrijven wordt weggezogen door bureaucratie en steeds meer wet- en regelgeving. De overheid moet 

haar kerntaken nauwgezet uitvoeren. Daarbij is een vertrouwenwekkende overheid van belang die 

tegelijkertijd verbindingen tussen burgers en hun maatschappelijke verbanden aanmoedigt door ruimte 

te laten voor hun eigen betrokkenheid, verantwoordelijkheid en initiatief. 

 

Het CDA wil het primaat van de samenleving bij burgers en hun verbanden – gezin, school, kerk, 

verenigingen en bedrijven – leggen. De politiek mag dan ook geen overspannen verwachtingen 

creëren bij burgers alsof de overheid altijd en overal wel bijspringt. In veel gevallen kan de 

samenleving problemen beter oplossen dan dat de overheid dat kan. De keerzijde van deze medaille is 

wel dat burgers zelf hun verantwoordelijkheden dragen en die niet te snel op anderen of op de 

overheid willen afwentelen. Uitgangspunt is dat vertrouwenwekkende politiek daarom eerlijk aangeeft 

wat de burger wel en niet van de overheid kan en mag verwachten. Eveneens wijst een 

vertrouwenwekkende politiek op de verantwoordelijkheden en plichten die burgers zelf jegens de 

samenleving hebben. 

 

Het CDA gaat tegen deze achtergrond uit van een kleinere en slagvaardigere overheid, die de 

kerntaken adequaat uitvoert, een kleiner beslag legt op de overheidsfinanciën en ruimte geeft aan de 

samenleving. Dit betekent dat de overheid op sommige terreinen moet terugtreden ten einde meer 

ruimte aan de samenleving te geven. Want uiteindelijk gaat het erom dat politiek en bestuur de 

samenleving ten dienste staan en dat ieder mens in staat wordt gesteld om verantwoordelijkheden te 

dragen. De overheid is er niet alleen voor de samenleving, maar is ook van de samenleving. 

Vertrouwen in elkaar is daarbij van essentieel belang, want zonder vertrouwen en 

verantwoordelijkheidsbesef komt een democratische rechtsstaat onder druk te staan. 

 

Iedere overheidslaag dient gelegitimeerd te zijn en te steunen op een voldoende betrokkenheid 

van burgers. Om die reden kiezen we zoveel mogelijk voor bestuurlijke nabijheid en zijn we 

terughoudend met het schrappen van het aantal volksvertegenwoordigers en bestuurders. 

Kijkend naar de democratische legitimatie en de volksvertegenwoordigende rol van de 

Provinciale Staten ligt het op het eerste gezicht niet voor de hand om het aantal leden van dit 

volksvertegenwoordigende lichaam te verminderen. Tegelijkertijd is het wel zo dat wanneer de 

provincie zich nadrukkelijker op haar kerntaken richt en een stap terug doet – minder taken, 

minder regelgeving en bureaucratie, minder ambtenaren en minder bestuurders – en daarin ook 

zichtbare vorderingen maakt, we ook volgtijdelijk en in aansluiting daarop toekunnen met een 

kleiner aantal provinciale volksvertegenwoordigers.  

In 2007 is het aantal Statenleden in de provinciale besturen al teruggebracht. Gezien de 

voortgaande takendiscussie acht het CDA een verdere inkrimping van het aantal Statenleden in 

de toekomst mogelijk.  

 

Namens de CDA-statenfractie, 

 

Henk Klaver, fractievoorzitter 



Aan Gedeputeerde Staten van Drenthe 
 i.a.a. de fracties in de staten  
 
 
Wij hebben kennis genomen van de voorstellen van het kabinet om het aantal leden 
van de volksvertegenwoordigende organen te verminderen. De fractie van de 
ChristenUnie vindt dit een slecht voorstel en is van mening dat dit in een krachtiger 
reactie in de richting van het kabinet moet worden verwoord.  
 
Het kabinet geeft aan te streven naar een overheid die haar plaats weet in de 
samenleving. Daarbij dringt het aan op een compacte overheid. Belangrijke voordelen 
daarvan zijn financieel van aard. Maar daarnaast wordt genoemd dat een kleinere 
overheid slagvaardiger kan zijn en zich meer tot de hoofdlijnen zal beperken.  
 
De argumentatie van het kabinet gaat echter voorbij aan belangrijke verworvenheden 
in die samenleving en raakt voor andere onderdelen kant nog wal.  
 
De Nederlandse samenleving kent binnen het stelsel van de gedecentraliseerde 
eenheidsstaat een toegesneden maat van representatieve democratie. Daarmee wordt 
uiting gegeven aan een opvatting dat iedereen in de samenleving zo veel mogelijk 
mee mag doen en is er nadrukkelijk oog voor minderheden. Daarmee wordt stem 
gegeven aan de veelkleurigheid die onze samenleving van oudsher kent. Dat is een 
verworvenheid die uitstijgt boven discussies over efficiency van de overheid. Het is 
evenwel een verworvenheid die wel bijdraagt aan de effectiviteit van de overheid 
omdat besluiten binnen een geschakeerd draagvlak worden genomen. 
 
Het voorstel van het kabinet gaat verder volstrekt voorbij aan de forse vermindering 
van het aantal statenleden die enkele jaren eerder al heeft plaatsgevonden. Dit heeft 
geleid tot een toegenomen werkdruk, juist vanuit de behoefte als gekozene een goede 
representant te zijn voor en vanuit de samenleving. Statenleden verrichten daarin 
gewetensvol hun taak. Het is derhalve schrijnend dat dit werk door het kabinet min of 
meer naar de marge wordt gedreven door het impliciet als niet bijdragend aan de 
hoofdlijnen van bestuur te kwalificeren.  
 
Nog afgezien van het feit wat een hoofdlijn is, vinden wij het kwalijk dat het kabinet in 
de memorie van toelichting suggereert dat de aanwezigheid van meerdere leden, en 
daarmee fracties, in de volksvertegenwoordiging zou leiden tot discussies achter de 
komma. Het lijkt op het zoeken van gelegenheidsargumenten om een kiesdrempel in 
te voeren. De daarbij gebruikte termen in de memorie als “politieke verbrokkeling” 
getuigen van weinig respect voor de inbreng van volksvertegenwoordigers op dit 
moment, of zij nu deel uitmaken van een kleinere of grotere fractie. Uiteindelijk zal 
consequent doorredenerend op de argumentatie van het kabinet de vraag beantwoord 
moeten worden hoeveel politieke brokken nog aanvaardbaar worden geacht.  
 



Gelet op het vorenstaande zijn wij van mening dat de democratie weliswaar een 
effectieve inrichting mag hebben, maar dat kostenoverwegingen niet aan het wezen 
daarvan afbreuk mogen doen. Het voorliggende wetsvoorstel doet dat op een 
onaanvaardbare wijze en lijkt helaas in zich het voorbeeld dat de kracht van de 
democratie niet wordt gezocht in zijn omgang met minderheden, maar in het nog 
verder overheersend maken van meerderheden.  
 
Wij verzoeken uw college hiertegen stelling te nemen en er op aan te dringen dat de 
reactie van het IPO hierin stelliger wordt.  
 
Hoogachtend 
Namens de fractie van de ChristenUnie 
 
T. Stelpstra 
fractievoorzitter  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
t.stelpstra@drenthe.nl 
fractiesecretariaat: 
G.L. Hendriks 

Mussenveld 209 

7827 AP Emmen 



D66 

 

 

Vermindering ambtsdragers 

  

D66 staat een efficiënte, effectieve en goed democratisch te controleren 
bestuurlijke indeling van Nederland voor. 

De aanleiding voor de voorliggende voorstellen is duidelijk: besparen op 
de kosten van de politieke ambtsdragers. Daarnaast is het wellicht mede 
ingegeven door de rancune en het wantrouwen jegens politici.  

Dit voorstel zou over inhoud moeten gaan: 

- verminderen van bureaucratie; 

- afrekenen met bestuurlijke rijstebrij; 

- vergroten van de bestuurskracht van de gemeenten en provincies; 

- afschaffen van besluitvormingsstructuren die niet of minder 
democratisch zijn gelegitimeerd; 

- het bevorderen van een brede volksvertegenwoordiging, waardoor 
duidelijkheid en afstand tussen burgers en overheid wordt verkleind. 

  

Toelichting: verkleinen van de afstand tussen politici en burgers als 
argument voor het verminderen van het aantal ambtsdragers is in dit 
geval een drogreden: de stem van de grootste partijen gaat steeds luider 
klinken, de kleine(re) partijen zouden geen zetels meer kunnen krijgen. 
Door afname BREDE volksvertegenwoordiging, zal er méér onduidelijkheid 
en afstand komen tussen burgers en overheid. 

D66 kiest voor landsdelen, grotere gemeentes en het opgaan van 
waterschappen in landsdelen. Een landsdeel betekent uiteraard een 
vermindering van ambtelijke werkgelegenheid en een relatief kleiner 
aantal ambtsdragers, maar waar we voor moeten waken bij een beperkt 
aantal volksvertegenwoordigers, is dat de vertegenwoordiging slechts zal 
bestaan uit een zeer beperkt aantal partijen en daar is de democratie niet 
mee gediend.  

De stem van de minderheid, onontbeerlijk in een goed functionerende 
democratie, moet gehoord blijven worden. 

De  vorige vermindering van statenleden in 2007 heeft volgens velen 
geleid tot een toenemende werkdruk voor een Statenlid. Nog een keer het 



aantal Statenleden verminderen bij de huidige indeling van de provincies, 
zal leiden tot een oplopende werkdruk. De kwaliteit van het werk als 
volksvertegenwoordiger zal eronder kunnen gaan lijden of steeds minder 
mensen willen dit naast hun baan en/of gezin doen. Dat kan leiden tot een 
eenzijdiger afspiegeling van de maatschappij binnen de 
volksvertegenwoordiging. 

Laten we eerst maar heel bestuurlijk Nederland bestuurlijk opschalen tot 
een effectief, efficiënt en goed democratisch geheel. Dat leidt vanzelf tot 
een vermindering van bestuurders en volksvertegenwoordigers. Daarna 
kan je altijd nog een vermindering toepassen zonder de 
volksvertegenwoordigende rol kwalitatief uit te kleden, maar wel in die 
volgorde, waarbij altijd gewaakt zal moeten worden voor een 
vertegenwoordiging die een afspiegeling blijft van de samenleving. 

 

Hoogachtend, 

Namens de fractie van D66 in Drenthe 

Marianne van der Tol, 

fractievoorzitter 

 

 



GroenLinks 

 

Geachte heer, mevrouw, 

 

Hierbij ontvangt u de reactie van de fractie GroenLinks Drenthe op uw voorstel met betrekking tot de 

politieke ambtsdragers. 

 

De waterschappen 

Wij vinden dat de keuze voor een democratisch bestuur voor de waterschappen consequent gemaakt 

moet worden. In die zin hebben wij nu al grote moeite met geborgde zetels, omdat hierin een 

vooronderstelling van ofwel onvoldoende deskundigheid, ofwel onvoldoende 

verantwoordelijkheidsgevoel voor de verschillende belangen van de gekozen bestuurders ligt, die wij 

volkomen onterecht vinden. Ook is in de meeste waterschappen de verhouding tussen de geborgde 

zetels voor resp. natuur en landbouw en bedrijfsbelangen niet in overeenstemming met de realiteit. 

Een relatieve verlaging van het aantal democratisch gekozen bestuurders ten opzichte van de 

bestuurders op geborgde zetels in dit voor de provincie zo belangrijke bestuursorgaan is voor 

GroenLinks dan ook zeer onwenselijk. 

 

Provincies 

Wij onderschrijven de wens om ook de kosten van het democratisch besturen van dit land, in dit geval 

van de provincies, zo laag mogelijk te houden.  

De controlerende en kaderstellende taak is een belangrijke om te zorgen voor kwalitatief goed 

provinciaal bestuur. Wat GroenLinks betreft moet de kwaliteit van besluitvorming voorop staan. De 

vraag is of die met bezuinigingen gediend is - minder ondersteuning en meer werk per statenlid zijn 

het gevolg van uw voorstellen. Daarnaast komt er, door decentralisatie van een aantal taken naar de 

provincies, een aantal verantwoordelijkheden bij voor de staten. Al eerder is het aantal statenleden 

met 10 teruggebracht naar de huidige 41. 

Werkdruk wordt een probleem, als mensen daarom geen statenlid meer kunnen zijn naast andere 

maatschappelijke taken (werk, zorg e.a.).  

Daarnaast doet het terugbrengen van het aantal vertegenwoordigers ook geen recht aan de diversiteit 

binnen de samenleving - kleine partijen krijgen het met een hogere kiesdrempel moeilijk om nog deel 

uit te blijven maken van de provinciale democratie 

Wij zien dus twee praktische bezwaren tegen uw voorstel voor wat betreft provincies: *door 

toenemende werkdruk lastig om maatschappelijk actieve kandidaten te vinden en *door hogere 

kiesdrempel geen vertegenwoordiging meer van kleinere groepen in de samenleving, waardoor geen 

getrouwe afspiegeling van de samenleving in de staten gegeven wordt. 

Daarom kiezen wij, ondanks de kosten, toch voor behoud van kwaliteit van besluitvorming en dus van 

de huidige vertegenwoordiging. 

 

Hoogachtend, namens de fractie van GroenLinks, 

Gabriëlle van Dinteren, fractievoorzitter 



 
 

 

 DRENTHE  
 
Aan:  College van Gedeputeerde Staten Drenthe 
Betreft: Voorstel vermindering politieke ambtsdragers 
Datum: 9 februari 2012 
 
Geacht College, 
 
De PvdA vindt het voorstel tot vermindering van politieke ambtsdragers een slecht voorstel. 
Wij vinden dat democratie niet is gediend met alleen maar deelname van de grote(re) 
partijen, wat hiervan het gevolg is. Juist het tegengeluid is nodig en dat verdwijnt hiermee. 
Dat is een kwalijke zaak. 
 
Minder volksvertegenwoordiging is ook minder legitimiteit: herkenbaarheid en contacten met 
de achterban zullen steeds moeilijker worden. Het gevaar is dat ook 
volksvertegenwoordigers een soort pseudobestuurders worden. Immers de hoeveelheid 
taken zal door minder mensen moeten worden gedaan voor waarschijnlijk de zelfde wedde. 
Dat roept vragen op over de kwaliteit van die volksvertegenwoordigers nieuwe stijl. 
 
Afschaffen van de Eerste Kamer vinden we geen goed idee. Het is van groot belang dat er 
mensen zijn die met wijsheid en niet gehinderd door de waan van de dag letten op 
zorgvuldige wetgeving. 
 
De PvdA vermoedt dat het plan is ingegeven door bezuinigingen; het is ons niet duidelijk 
welk probleem er zou zijn dat hiermee opgelost wordt.   
 
 
Met vriendelijke groet, 
 
 
Eddy Veenstra 
Fractievoorzitter 
 
 



 
Betreffende brief BZK: Conceptwetsvoorstel Vermindering Politieke Ambtsdragers 

 

Aan de voorzitter van Gedeputeerde Staten, 

Dhr. J.Tichelaar 

Postbus 122 

9400 AC Assen 

 

Datum: 3 februari 2012  

 

Geachte Voorzitter, 

 

De fractie van de Partij Voor de Vrijheid in de Staten van Drenthe spreekt zich uit conform 

het conceptwetsvoorstel, zoals dat voorligt. 

 

Met vriendelijke groet, 

 

Namens de fractie PVV Drenthe, 

A. van Berkel 

Secretaris. 



SP 
 

Assen, februari 2012-02-07 

 

 

 

Aan:  Het College van Gedeputeerde Staten (GS) van Drenthe 

 en de leden van Provinciale Staten van Drenthe 

 

Beste mensen, 

 

Minder leden van de Drentse Staten. Dat is pas efficiënt! Hoe minder 

volksvertegenwoordigers, hoe gemakkelijker het debat op hoofdlijnen kan worden gevoerd. 

Daarmee is de besluitvorming ook weer makkelijker. Bovendien een leuke bezuiniging. 

In het kort is dat de boodschap in de memorie van toelichting van voormalig minister Donner, 

die hoort bij het wetsvoorstel het aantal leden van ondermeer de staten te verminderen. Voor 

Drenthe zou dat betekenen dat het aantal leden terug gaat van 41 naar 31.  

 

En ‘oh ja!’, laten we vooral niet vergeten deze en gene nog even voor de vorm te consulteren, 

moet de minister gedacht hebben. Eventjes een briefje eruit naar het IPO, hoe men er tegenaan 

kijkt. Uiteindelijk belandt de brief via Gedeputeerde Staten bij het Drents parlement met het 

verzoek per omgaande aan te geven wat men ervan vindt. Niet bepaald een illustratie van de 

efficiënte overheid zoals het kabinet die voor zegt te staan. Want de minister had natuurlijk 

net zo goed alvast rechtstreeks bericht kunnen sturen aan de Staten over zijn wetsvoorstel. 

Ondertussen is dhr. Donner zelf ook al opgestapt. Hij zou toch niet gedacht hebben: ‘beter 

geen minister Donner meer, wel zo efficiënt?!’ 

 

Als Drentse SP-fractie hebben wij, nu we het voorstel gelezen hebben, niet de indruk dat een 

betere vertegenwoordiging van de kiezer met dit voorstel gediend is. Mogelijkheden om te 

bezuinigen zien we eerder op een ander vlak. In deze reactie beperken we ons tot de situatie in 

Drenthe. 

 

Het Drents parlement vertegenwoordigt een kleine half miljoen Drenten en gaat over een 

begroting van circa 350 miljoen Euro in 2012. Daarbij is en blijft een verantwoord beleid van 

groot belang en ook de controle op dat beleid moet nauwgezet plaatsvinden. De democratie in 

Drenthe is tenslotte geen flauwekul. Voorop staat naar onze mening dat het aantal leden van 

de staten voldoende dient te zijn om de taken naar behoren uit te voeren.  

 

De argumentatie in de memorie van toelichting blijft steken in een beeldvorming (op 

hoofdlijnen) van ‘geringere verbrokkeling’, ‘grotere politieke stabiliteit’ en ‘snelheid van 

besluitvorming’ als voordeel van minder volksvertegenwoordigers. Waarop men deze 

opvattingen baseert wordt echter verder niet onderbouwd. Geen onderzoek, geen analyse, 

geen voordelen versus nadelen, geen kansen en risico’s. Gewoon niks. 

 

Tot voor kort bestond het Drents parlement uit 51 leden, dat is in 2007 teruggebracht naar 41 

leden. Nu zou het naar 31 leden terug moeten, aldus het kabinet. Maar die leden moeten zich 

nog steeds in uiteenlopende kwesties verdiepen: Van CO2 opslag in de ondergrond, tot 

cultuurbeleid. Van landbouwregelingen tot openbaar vervoer. Voor een goede besluitvorming 

is het wellicht goed om een debat op hoofdlijnen te voeren, echter om te weten wat de 

hoofdlijnen zijn dienen volksvertegenwoordigers over voldoende kennis van zaken, contact 



met betrokkenen en kritisch vermogen te beschikken. Een hele klus om dat voor ieder 

onderwerp naar behoren in te vullen. 

Andersom is het van belang dat mensen in Drenthe hun volksvertegenwoordigers aan kunnen 

spreken en zich vertegenwoordigd weten. Ook dat vraagt een breed samengestelde 

volksvertegenwoordiging, met plaats voor voldoende diversiteit. Tenslotte denken we in 

Drenthe niet allemaal hetzelfde. 

 

Als SP denken wij dat er andere methoden zijn om op de kosten van de Drentse 

volksvertegenwoordiging te bezuinigen. In plaats van een kwart minder statenleden, kan de 

vergoeding van de statenleden ook met een kwart omlaag. Dat bespaart net zoveel. Bovendien 

verkleint het de afstand tussen kiezers en gekozenen. Want het merendeel van de kiezers heeft 

een aanzienlijk lager inkomen, dan een gemiddeld statenlid.  

 

De SP-fractie stelt GS voor binnen en buiten het IPO te pleiten voor een goede kwaliteit van 

besluitvorming over een onderwerp als het verkleinen van het aantal statenleden. Het concept 

wetsvoorstel en de bijgevoegde memorie van toelichting kunnen naar onze overtuiging het 

voorstel het aantal leden van PS te verkleinen van 41 naar 31 niet dragen. 

 

Een opstelling van ‘de regering die er momenteel zit wil het, dus laten we maar instemmen’, 

zoals u als GS lijkt voor te staan, is wat ons betreft wel erg mager.  

U spreekt bovendien van uw eigen visie op de mogelijke toekomstige bestuurlijke inrichting 

van Drenthe, die zou aansluiten bij het conceptwetsvoorstel. U geeft tegelijkertijd zelf al aan 

dat er eigenlijk alleen nog maar een eerste open gesprek plaats heeft gevonden tussen GS en 

PS in de statencommissie B&F over de mogelijke toekomstige bestuurlijke inrichting van 

Drenthe. Dat lijkt ons ruimschoots onvoldoende om een visie op te baseren, laat staan in te 

stemmen met de visie van het kabinet.  

 

De SP-fractie ziet in de Drentse situatie geen aanleiding in te stemmen met het 

conceptwetsvoorstel vermindering politieke ambtsdragers en verzoekt GS dit standpunt te 

onderschrijven en rechtstreeks aan het IPO en de minister mede te delen. 

 

Hoogachtend 

 

Namens de SP-fractie 

 

Philip Oosterlaak  

 

 

 

 

 



 

 
VOLKSPARTIJ VOOR VRIJHEID EN DEMOCRATIE 

 STATENFRACTIE DRENTHE  

 
 
 
 
 
Aan Gedeputeerde Staten van Drenthe. 
 
Betreft: Reactie van de VVDfractie in Drenthe op het concept wetsvoorstel 
vermindering  politieke ambtsdragers 
 
 
De VVD fractie in de provincie Drenthe spreekt zich positief uit over dit concept 
wetsvoorstel. Wij zijn voor een kleine slagvaardige overheid. Een overheid die 
efficiënt werkt in het belang van de burgers van Drenthe. 
 
Het concept wetsvoorstel past in de lijn die ingezet is door het  bestuursakkoord van 
Rijk, IPO, VNG en UvW . Ook de lijn die de provincie Drenthe uitzet ten aanzien van 
haar toekomstige bestuurlijke inrichting sluit aan bij dit concept wetsvoorstel. 
In de vorige periode is uitvoerig gedebatteerd over het takenpakket van de provincie 
met als resultaat een coalitieakkoord waarbij de kerntaken van de provincie helder 
omschreven zijn en minder omvangrijk. Daarbij past in de ogen van de VVDfractie 
ook een vermindering van het aantal statenleden en een debat op hoofdlijnen. 
 
De VVD fractie in Drenthe wil twee kanttekeningen plaatsen: 
   

1. Het concept wetsvoorstel spreekt nog alleen over vermindering van politieke 
ambtsdragers in Provinciale Staten, waterschapsbesturen en gemeenteraden.  
Het verdient aanbeveling om ook de verkleining van het aantal politieke 
ambtsdragers in onze volksvertegenwoordiging in den Haag, Eerste en 
Tweede Kamer, aan dit proces te koppelen. 

2. Bij vermindering van het aantal statenleden lijkt dit een geschikt moment om 
de aanbevelingen van de commissie Dijkstal betreffende de beloning van de 
politieke ambtsdragers in de provincie te effectueren. 

 
 
 
Hoogachtend, 
Namens de VVD fractie in Drenthe, 
Annemarie Pannekoek-van Toor 
Fractievoorzitter.   

 
 




